
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 

Memòria 2005 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 

Assemblea General Ordinària 
 
 
 
 

Barcelona, 24 de febrer de 2006 
 

Associació Cedre per a la Promoció Social – NIF G-62397476 
Cardenal Vives i Tutó, 2 – 08034 – Barcelona 

associacio.cedre@gmail.com 



2/15 

 
 Índex 

 
 

 
 
       

 

• Informe de Gestió de la Junta Directiva i Pla de Treball 2005-2006………..………3 

• Informe de la “Caseta”………………………………………..……………………….…………..7 

• Informe del pis d’acollida de Cerdanyola…………………………………………….……..12 

• Informe del Voluntariat de Presons……………………………………………………………14 



3/15 

Informe de Gestió de la Junta i Pla deTreball 2005-2006 
 

  
Primavera’05 
 

• El dia següent de l’Assemblea Anual de Socis la Junta va fer una llarga sessió 

de revisió del passat, present i futur de l’entitat amb en Josep Maria Martorell, 

expert en DAFOS. Es van constatar les debilitats i amenaces que té Cedre així 

com les seves fortaleses i oportunitats.  

• Març. S’envia als socis l’Informe de l’Assemblea Anual de Socis. 

• 16-abril. La Junta acompanyava a la presidenta en el dia del seu casament. 

• Maig. Surt el Butlletí Informatiu nº9 que s’envia per correu normal. En ell es 

convida a que cada soci es preocupi de fer un soci (campanya 1x1). 

• 20-21-maig. Una trobada al Montnegre ajudava a fer un Pla de Treball on es 

van concretar unes línies estratègiques, uns objectius, una temporalització dels 

mateixos i uns responsables per dur-los a terme. A partir d’aquest moment 

aquest Pla esdevé la guia de treball de cada reunió de la Junta. Els quatre 

objectius principals eixos vertebradors de la feina de la Junta a partir d’aquest 

moment han estat: 

1. Millorar el finançament i les relacions institucionals. 

2. Incrementar el nombre de socis  

3. Millorar la gestió global de l’entitat 

4. Tenir cura dels socis i col·laboradors 

• Es formalitza l’adhesió de Cedre a FEPA (Federació d’Entitats amb Pisos 

Assistits), a la FCVS (Federació Catalana de Voluntariat Social) i a ECAS 

(Entitats Catalanes d’Acció Social) . 

• Comencem les gestions per poder formar part del Registre d’Entitats Juvenils 

de la Secretaria General de Joventut per tal de poder optar a les subvencions 

destinades a joves, i ser reconeguts també com a entitat Juvenil.  

• Es presenta una sol·licitud de subvenció a la Fundació “La Caixa”. 

 

Estiu-Tardor’05 
 
• Rebem la visita d’un representant de la Secretaria General de Joventut on hem 

demanat adherir-nos com a entitat. Som acceptats. 

• S’escriu als socis convidant-los a ampliar la seva quota econòmica. 

• Es defineix el circuit d’altes i baixes dels socis. S’envia a partir d’aquest moment 

una carta de benvinguda als nous socis. També s’envia a partir d’aquest 

moment una carta d’agraïment a tots els donatius que es rebin. 
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• Cedre entra a formar part dels continguts de la  web dels caputxins 

(www.caputxins.org). 

• S’elabora un formulari per fer-se soci via internet que entra en funcionament 

immediatament (www.caputxins.org). 

• S’obre un nou correu electrònic  de l’associació a gmail.org, on els membres de 

la Junta podran consultar tota la informació que es rebi.  

• Juny. Es fa una reunió amb els voluntaris de la KZ perquè prenguin consciència 

de Cedre i perquè s’animin a fer-se’n socis. 

• 5-octubre. Reunió amb els responsables del voluntariat de la CAM (Caja de 

Ahorros del Mediterráneo). Ells ens faciliten una trobada amb el grup de 

restaurants Tragaluz (17-novembre) per presentar el projecte de La Caseta per 

si volen subvencionar-lo. Estem esperant resposta. Així mateix ens proposen la 

seva col·laboració puntual per dur a terme petits projectes. 

• Es concreta un lloc físic per a l’Associació Cedre que és el despatx de secretaria 

i del consiliari de Paccs. Hi ha un ordenador amb connexió ADSL, un armari per 

ajuntar, classificar i guardar tota la documentació de Cedre. 

• El secretari, Hug Llàcer, anuncia que canvia de feina i que no podrà continuar, 

d’entrada, la seva tasca a la Junta. Decidim esperar a que pugui reincorporar-

se. 

• La sotspresidenta, Laura Ricart, en motiu de la convocatòria de places de jutge, 

decideix centrar-se en els exàmens, i temporalment, no participarà de les 

reunions de la Junta. 

• S’incorpora a la Junta la Lídia Brinquis com a representant dels socis. 

• 28-setembre-05. Es constitueix dins d’ECAS la Comissió d’Àmbit Penitenciari 

que acull les entitats que formaven l’antiga Plataforma d’Entitats. El 

representant de Cedre assumeix la  funció de secretari d’aquesta nova comissió. 

• 8-octubre. Es fa una reunió de socis fundadors, treballadors, voluntaris i 

col·laboradors de Cedre. Assisteixen unes 25 persones i s’explica el Pla de 

Treball-05. Prèviament s’ha fet la convocatòria i posteriorment s’ha enviat una 

acta de la reunió als assistents i als no assistents. 

• Novembre. Rebem la notificació de la Fundació La Caixa que se’ns ha concedit 

la subvenció demanada. 

• Es presenta la documentació per la subvenció de la DGAIA per l’any 2006.  

• Es justifiquen les despeses de La Caseta a la DGAIA i a Presons. 

• S’elabora i imprimeix un nou tríptic de Cedre. S’envia per correu normal.  

• S’elabora un base de dades dels socis de Cedre, dels voluntaris, col·laboradors i 

treballadors. A partir d’aquest moment tenim ordenada la gestió dels socis. 

• Cedre s’adhereix a la proposta d’’Estatut aprovat pel Parlament de Catalunya. 
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Hivern’05-06 
 
• L’Equip Tècnic de la KZ ha fet, per segon cop, loteria de Nadal per ajudar a 

l’economia de Cedre.  

• Per Nadal es fan dos mailings: un als socis adjuntant el nou tríptic i el Pla de 

Treball i un altre als membres de la Comunitat amb el tríptic i el Butlletí de la 

Comunitat sobre el Sopar de la Fam.  Paral.lelament la Presidenta envia una 

felicitació de Nadal a col.laboradors concrets. 

• 16-desembre. El Sopar de la Fam de PACCS es dedica a La Caseta. Es 

dissenyen i venen per l’ocasió unes samarretes amb el logotip de la KZ. També 

es fa un muntatge fotogràfic que servirà per a properes exposicions. 

• 19-desembre-05. Es fan les eleccions per les noves entitats que han de formar 

part de la Taula de Participació Social. La majoria dels escollits formen part de 

la Comissió d’Àmbit Penitenciari d’ECAS. 

• S’envia als antics padrins de Catazònia una carta animant-los a col·laborar amb 

Cedre. 

• Es presenta una solicitud de subvenció a Caixa Sabadell.  

• Gener-06. Finalment apareix publicada al BOG la convocatòria de  subvencions 

per entitats col·laboradores. 

• Cedre, com a entitat dedicada a l’acompanyament de joves,  és convidada en la 

persona de la coordinadora de La Caseta a fer una aportació en les III Jornades 

de Voluntariat Penitenciari celebrades el dia 4-febrer-06. 

• Cedre ha estat convidada a formar part d’un grup d’entitats i persones 

assessores per treballar el tema: “Els estrangers en el Sistema Penitenciari 

Català. Planificació d’estratègies específiques”. La reunió de treball serà el dia 

1-març-06. 

• Cedre, gràcies a la gestió de FEPA, inicia els tràmits per a formar part de la 

Xarxa de Pisos d’inserció de la Generalitat, optant a una subvenció anual de 

2.000 €. 

• Es fan assegurances pels voluntaris de la KZ amb la FCVS. Els voluntaris de 

presons seran assegurats pel SEPAP. 



6/15 

Informe de Gestió de la Junta i Pla deTreball 2005-2006 

 

VALORACIONS 
 

“La Junta realitzarà unes sessions per parlar del futur de l’associació i mirar de fer 
un pas qualitatiu que ajudi a estabilitzar la constantment precària situació 
econòmica”. Així finalitzava l’informe de la Junta a la passada Assemblea. En gran 
part aquesta valoració ha canviat radicalment, ja que Cedre ha fet un salt qualitatiu 
important com a entitat. El detonant ha estat la revisió feta a través d’un DAFO i la 
posterior elaboració d’un Pla de Treball per l’any 2005. Cal agrair la complicitat i la 
proximitat d’en Pep Martorell. Sense ell no ho haguéssim pogut fer. Aquest Pla ens 
ha ajudat a organitzar-nos, i a focalitzar i distribuir tasques, aconseguint, amb els 
mateixos recursos humans, assolir grans èxits. A més a més aquest treball de 
planificació no només ha repercutit en una millor gestió estructural de l’entitat, sinó 
que també ha repercutit en bé dels projectes del Voluntariat de Presons i de La 
Caseta. L’adhesió a la FCVS, FEPA i ECAS ha significat el formar part de forma més 
visible del món associatiu, i alhora ens ha ajudat a rebre inputs externs que ens 
dinamitzen. 
 
Així doncs, l’economia comença a estabilitzar-se, i la Junta encara aquest nou any 
amb més tranquil·litat que els darrers. S’ha pogut assumir el sou de la 
coordinadora de la KZ que assumia FICAT. S’ha pogut sol·licitar més subvencions a 
entitats bancàries. Els pagaments de l’administració han estat fets dins de terminis  
acceptables. Hi ha hagut un increment de socis  qualificat. Per tant fem un balanç 
més que positiu d’aquest any 2005 que ens encoratja a tots a seguir treballant en 
la mateixa línia. 
 
Voldríem aprofitar i acabar aquest any l’informe de gestió amb un ampli agraïment: 
Gràcies als treballadors de La Caseta per la seva complicitat amb el projecte; als 
voluntaris de presons i de La Caseta per la seva dedicació i fidelitat; al guardià dels 
caputxins per cedir-nos més espai del convent per l’administració de Cedre i per 
posar-nos un ordinador i connexió ADSL; a l'Aina pels seus dissenys de butlletins, 
tríptics, samarretes, mascotes.. i a Medigrup per editar-ho; a la delicadesa de la 
Gestoria Datacomp; al Joan paleta i al Joan lampista per cuidar La Caseta com si 
fos seva; a fra Pere per obrir el rebost; al Grup d'Ajuda per subministrar-nos roba; 
al bloc F pel Sopar de la Fam; a la Laura Duran per difondre el nostre projecte; a la 
Comunitat Cristiana pel donatiu de la col·lecta de la missa del Gall; al Pep Martorell 
per la seva lucidesa i encoratjament; a la Fundació Privada Putxet per la gestió del 
pis de Cerdanyola; a la Fundació Privada Ficat pel seu suport jurídic; a la Josefina 
Mestres per tapar tants forats des de la discreció; a les bruixes per aconseguir -nos 
un fax; a la M. Rosa Ponsdomènec per voler-nos ajudar; a la Jordina Sabaté per 
organitzar-nos l’arxiu; a Comercial Rifé per la impressora; als socis antics i als nous 
per confiar en el que fem; als donatius discrets i propers. Gràcies també a Aquell 
que ens acompanya des d’un silenci vibrant. 
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INTRODUCCIÓ 
 

L’any 2005 ha estat un any de consolidació per La Caseta. Un inici d’any 
bastant complicat provocà la revisió i reelaboració del Projecte Pedagògic, que junt 
amb el condicionament dels espais físics del recurs han estat dos factors importants en 
aquesta consolidació. Al darrera d’això hi ha hagut l’equip humà que ho ha portat a 
terme amb afany i convicció. 

ACOLLIDA DE JOVES (des de març-05) 
 

a) Residents derivats de C.P. Joves (Trinitat)  
 
• M. Ch., magrebí. El novembre-02 va venir pel primer permís. El 2 de juny-03 li 

van concedir el 3r Grau. El 20 d’octubre-03 el van tornar a reingressar al C.P. 
per acumulació de condemnes. El 7-juliol-04 li van concedir de nou el 3r grau. 
El seu retorn va estar marcat per la passivitat i les nostres sospites que es 
dediqués al tràfic de drogues. El març-05 fou detingut per aquest motiu i 
reingressat de nou al C.P. de Joves. Els educadors li han fet dues visites al C.P. 
que ha agraït molt. Per Nadal ens enviava una felicitació. 

• L.S., colombià. Des de maig-03 va gaudir de 3 permisos a la KZ. El 17 de 
desembre-03 li concedien el 3r grau. El juliol-05 li van concedir la llibertat 
condicional. El 18 d’agost-05 deixava la KZ i anava a viure a un pis compartit. El 
mes de setembre li vam fer una festa de comiat. Ha estat 1 any i 8 mesos amb 
nosaltres. El seu procés ha estat molt positiu. Té un treball il·legal i la seva 
tramitació de papers ha estat recentment denegada per antecedents penals. 
Continua proper a la KZ i se li fa un bon seguiment. 

• C.L. andalús. Després de gaudir d’algun permís, el 15 de juliol-04 li concedien el 
3r Grau i venia a la KZ. Després d’un reingrés al C.P. per un error judicial, el 10 
de desembre-04 va poder tornar a sortir amb el 3r Grau. A mitjans de gener va 
prendre la decisió d’anar a viure amb la seva xicota. A finals d’abril-05 es va 
desvincular de la KZ. També se li fa un seguiment. 

 

b) Residents derivats del Pla Interdepartamental per a majors de 18 anys de la 
DGAIA 

   
• M.S., magrebí de 18 anys. Estava a l’Alberg de St.Joan de Déu amb llibertat 

vigilada i havia passat per Til·lers. Resideix a la KZ des del 26-agost-05. Té 
papers de residència  (li caduquen l’abril-06) però no té permís de treball. El 
desembre-5 va tenir un judici pendent on li va caure un any de llibertat 
vigilada. Està fent un curs de cuina i ha fet pràctiques en dos llocs causant molt 
bona impresió. És un xicot espavilat que freqüenta ambients poc positius. A poc 
a poc s’ha anat obrint i sincerant i confiem que vagi optant per vies 
normalitzades de vida. Està pendent de trobar un treball per poder renovar els 
papers. 

 
• L.F.C., ecuatorià de 18 anys. S’incorporava a la KZ a primers d’octubre-05. El 

17-novembre-05 ens deixava a causa de la decisió de voler tornar amb la seva 
mare. 
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c) Residents derivats de la Subdirecció General de Medi Obert, Mesures Penals 
Alternatives i Justícia Juvenil 

 
• M.B., català de 20 anys. Va venir el 26-maig-2003. El 30 d’abril-05 acceptava 

deixar la KZ donat el seu poc interès a aprofitar el que se li oferia. Després 
d’uns mesos de silenci ha tornat a contactar amb nosaltres. Ha aconseguit una 
feina i ens visita sovint. Som un referent per ell. 

 
d) Residents derivats d’altres institucions 
 
• Y.M., magrebí de 19 anys. Derivat de Putxet. Resideix a la KZ des del 21-juliol-

05. No té cap mesura penal, però no té papers. Acabem d’aconseguir-li el 
passaport i estem fent els tràmits per aconseguir-li papers. Està fent un curs 
d’instal·lacions i reparacions industrials. Abans va pintar la KZ. És un bon xicot, 
religiós i tranquil, però una mica infantil i bloquejat.  

 
e) Permisos derivats del CP Joves (20 interns) 

 
• A.B. magrebí. Després de 2 permisos a la KZ (gener i març-06) el van proposar 

per acollir-lo en 3r Grau. Donades les dificultats del moment vam decidir no 
acollir-lo;  M.H., magrebí. 3 permisos. No va poder gaudir del 3r Grau per tenir 
una ordre d’expulsió immediata. El 21 de desembre-05 ens trucava des de 
Tànger dient-nos que la policia l’esperava a la porta de la presó el dia que 
sortia amb la llibertat definitiva. El van portar a la Verneda i d’allí el van 
deportar;  M.S., magrebí. 3 permisos (març, maig, octubre); R.A., magrebí. 3 
permisos (maig, juliol, agost); M.A., magrebí. 2 permisos (maig, juliol). Havia 
estat gaudint de 3r Grau a la KZ però el van reingressar a 2n Grau per tornar 
begut al Centre. A l’agost li van cancelar un nou permís a causa de les fugues 
patides durant els darrers mesos. Li faltava poc per la llibertat definitiva; A.H., 
magrebí.  1r permís (maig); H.H., magrebí. 1r permís (juny). Fugat;  M.R., 
magrebí. 1r permís (agost). Fugat;  H.H., magrebí. 2 permisos (juliol i agost). 
Fugat;  D.B., català. 1r permís (agost);  M.Z., magrebí. 1r permís (agost);  T.A., 
magrebí. 3 permisos (agost, novembre, gener). Derivat a un altre centre en el 
3r Grau;  H.B., magrebí. 1r permís (octubre/novembre);  M.H., magrebí. 1r 
permís (novembre);  E.B., albanès. 2 permisos (novembre i gener); Y.B., 
magrebí. 1r permís (novembre);  S.T. 1r permís (novembre). Detingut i enviat 
per causes pendents a Girona;  A.J., xilè . 1r permís (novembre);  J.J.P.D., 
belga. 1r permís (desembre);  M.O., magrebí. 1r permís (desembre). 
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ELS RESIDENTS 
 

• Els primers mesos de l’any 2005 van ser de recanvi de residents a causa d’unes 
dinàmiques de funcionament negatives que s’havien adoptat i que ja no es 
podien canviar.  

• Els nous residents són joves no provinents de Centres Penitenciaris i que 
resideixen de forma fixa en la KZ. Això permet fer un seguiment més acurat. 

• Al llarg de l’any 2005 sols ens han derivat dos joves en 3r Grau del C.P.Joves: 
un que va ser reingressat un mes després i un altre que no vam poder 
acceptar. Les causes d’aquestes mínimes derivacions han estat les fugues 
sovintejades al C.P. que han provocat l’aturada de permisos dels jutges. 
L’enduriment de les penes que no permeten de gaudir de beneficis penitenciaris 
també s’ha fet notar.  

• Del C.P. Joves hem acollit bàsicament permisos. 
 

EQUIP TÈCNIC 
 

• A finals d’abril-05 en Víctor, educador, causava baixa laboral. Ens ho va 
comunicar amb suficient temps perquè poguéssim trobar-li un recanvi.  

• En Toni Martínez, de la Comunitat Cristiana de Pompeia i antic voluntari de la 
KZ, el substituí.  

• L’Ainoa, psicòloga visitadora del Centre Penitenciari, ens ha deixat a principis de 
l’any 2006. Hem trobat una substituta, l’Imke. 

• La resta de l’Equip segueix: Mariona (coordinadora), Susanna (educadora), 
Salvador (secretari) i Eulàlia (responsable  dels voluntaris).  

• Les trobades amb un grup voluntari de terapeutes de la Gestalt han estat 
menys sovintejades al iniciar el nou curs 05-06. 

• L’Equip s’ha trobat setmanalment per fer el seguiment dels nois i del Projecte.  
• A la primavera del 05 es va començar a participar de les trobades de formació 

de FEPA (Federació d’Entitats amb Pisos Assistits), i que aquest curs s’han 
continuat. És un espai molt profitós de formació i d’interrelació entre educadors 
de recursos com el nostre. 

 
EQUIP DE VOLUNTARIS/ES 
 

• La creació de la figura del responsable de voluntaris assumida per l’Eulàlia ha 
dinamitzat l’Equip amb un seguiment més proper dels voluntaris, informació 
sovintejada dels moviments de la KZ, trobades... 

• S’han fet 3 trobades de voluntaris/es amb l’Equip Tècnic, a més d’altres 
activitats comunes com l’amic invisible, sortides festives. 

• S’ha començat a fer un seguiment personalitzat dels voluntaris/es a càrrec de la 
Mariona i l’Eulàlia. 

• Com és habitual, ha continuat el moviment d’altes i baixes. Actualment són  
voluntaris/es: Esperança, Yasmina, Esther, Cristina, Sandra, Agus. 
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EQUIP MOTOR 
 

• Amb el vist i plau de la Junta de Cedre s’ha ampliat l’Equip Motor amb la 
presència del Salvador (secretari de l’Equip Tècnic) que ha format part del 
Projecte de la KZ des del seu inici. Els altres dos membres són  la coordinadora 
(Mariona) i el vocal de Cedre a la KZ (Jordi). 

• El nou Equip Motor ha decidit trobar-se quadrimestralment per revisar el 
projecte, i després fer-ho amb l’Equip Tècnic. 

  
CONVENI AMB LA FACULTAT DE CIÈNCIES DE L’EDUCACIÓ DE LA UAB 
 

• Es va oferir a la UAB la possibilitat que més estudiants d’Educació Social 
poguessin fer pràctiques a la KZ.  

• Aquest curs ho estan fent l’Esmeralda i la Laia. 
 

PROJECTE PEDAGÒGIC 
 

• El dia 29 de gener-05 es va fer una reunió ben llarga de l’Equip Motor amb 
l’Equip Tècnic. Van aparèixer dissonàncies significatives entre el que s’estava 
fent i el projecte Pedagògic. Es va decidir abordar la qüestió. 

• El mes de maig-05 s’iniciava un procés de nova redacció que finalitzava el mes 
d’octubre. La implicació de l‘Equip Tècnic i Motor va ser completa. 

• Aquest “nou Projecte Pedagògic” ha ajudat a retocar i a consensuar criteris de 
funcionament, a saber-los fonamentar pedagògicament, a posar prioritats, a 
organitzar-se millor. 

 
CONDICIONAMENT DE LA CASETA 
 

• Després de 5 anys de funcionament s’han dut a terme unes reparacions i s’han 
fet una sèrie d’adquisicions que han dignificat el recurs i el treball que s’hi fa. 

• S’han tret les humitats de l’habitació de l’educador col·locant una placa 
metàl·lica i Pladur; s’han arreglat unes filtracions de la dutxa i alguns 
desperfectes de la vivenda i del pati, s’ha reforçat la porta d’accés a la KZ, 
s’han arreglat els panys de totes les portes, s’ha col·locat un nou estenedor, 
una encimera metàl.lica a la cuina, s’ha pintat tota la KZ i l’escala d’accés, s’han 
arreglat endolls i col·locat de nous, s’ha canviat l’interfono, reinstal.lat els 
cables del telèfon dins les canaletes, instal·lat una antena de TV, s’ha instal·lat 
una nova impressora, un fax-telèfon, ADSL, estufa nova, petit mobiliari.  
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VALORACIONS 
 

1. Les derivacions del C.P. Joves han estat poques. Ens hem convertit per ells en 
un centre d’acollida de permisos i no de suport global a la inserció com és la 
nostra pretensió. Temporalment ho podem acceptar però caldrà revisar aquest 
punt si en un futur se segueix en la mateixa línia.  

2. Els actuals residents són joves provinents de Justícia Juvenil o del Pla de Majors 
de 18 anys. La seva permanència fixa en el recurs ha permès aplicar el nostre 
Projecte Pedagògic de forma clara i continuada. Per primer cop hem pogut 
aconseguir que els joves elaboressin el seu Projecte Individual (PI) i fer-ne el 
seu seguiment. 

3. La tranquil·litat del recurs ha permès a l’Equip Tècnic i Motor revisar en 
profunditat el Projecte Pedagògic i assumir -lo amb més responsabilitat. Això ha 
ajudat a cohesionar l’Equip Tècnic que ha treballat amb més criteri i eficàcia. 

4. L’Equip Tècnic està consolidat, unit i tranquil.  
5. Les reparacions i adquisicions fetes a l’espai físic de la KZ han fet que el recurs 

sigui més acollidor i cuidat per tots. Tot plegat ha fet la vida més agradable als 
residents i permet als educadors treballar amb més mitjans. Tots ells han 
col·laborat activament en aquest condicionament. 

6. L’estabilitat dels residents ha permès que volguessin celebrar a la KZ festes 
com el final del Ramadà i la festa del Xai. És el primer cop que ho aconseguim. 
També s’ha celebrat Nadal, Reis, el 5è aniversari, l’amic invisible... S’han fet 
excursions, anades al cinema,... 

7. Valorem l’esforç que l’Equip Tècnic ha fet al llarg d’aquest any per donar 
serietat i consistència al que es fa a la KZ. Hem tancat un cercle que encara 
restava obert. S’han posat unes pautes que permeten encarar el futur amb més 
tranquil·litat. Ara es té la sensació que es pot treballar bé. 

 
Destaquem per últim els lligams que es mantenen amb una part significativa dels qui 
han residit a la KZ. Continuem essent un referent per a ells. Això anima als qui tenen 
cura del recurs i esperona als actuals residents. 
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INTRODUCCIÓ 
 
• A inicis de 2001 es signava la cessió a precari d’un pis a l’Associació Cedre, amb la 

condició d’utilitzar-lo per a projectes d’integració social. El pis, de 82 m2, està 
ubicat a l’avinguda Europa 3, 1r 1a de Cerdanyola del Vallès. Té 3 habitacions, 
menjador, cuina, lavabo, safareig i balcó. 

• El setembre de 2001 s’iniciava l’acollida. Els usuaris del pis són estrangers amb 
autonomia suficient, mínimament responsables i educats a fi d’evitar conflictes 
amb els veïns de l’escala. La majoria d’ells no tenen papers, ni treball, o treballen 
en situacions molt precàries i inestables. Fins al moment actual han estat acollides 
unes 30 persones. 

• El 19-maig de 2003 es signava un conveni de col·laboració amb la Fundació 
Privada Putxet en el qual Cedre continua mantenint la responsabilitat final del 
projecte i la Fundació Putxet assumeix la seva gestió quotidiana amb plena 
autonomia en els criteris de funcionament. 

 
ELS RESPONSABLES DEL PIS 
 

• Des de gener-04 hi ha el mateix educador que dedica 15 hores setmanals al 
residents del pis. També treballa d’educador al pis de Putxet i en fa l’enllaç. Fa 
la seva feina amb una gran professionalitat i dedicació. 

• Aquest educador es troba periòdicament amb l’Alberto Welch, gerent de la 
Fundació Privada Putxet i l’interlocutor amb Cedre. 

• Quadrimestralment envien un informe a Cedre sobre el funcionament del pis. 
 
EL FUNCIONAMENT DEL PIS 
 

• Segueix l’ordre i la netedat. També s’han fet els arranjaments propis 
d’utilització d’un pis. 

• Els veïns segueixen sense fer cap tipus de queixa.  
• Referent als nous residents s’ha acordat un temps de prova de 2 mesos, 

després del qual no sols l’educador sinó també els altres residents opinaran. Es 
tindrà en compte si col·labora en les feines de la casa, manté les coses netes i 
permet un bon clima de relació.  

• També hauran d’haver freqüentat el pis de Putxet i adquirit el seu tarannà. 
• Hauran de tenir algun tipus de treball.  

  
 ELS RESIDENTS 
 

• G.N., afganès de 31 anys. Entrà al pis el 4-octubre-04. Prové del pis de Putxet. 
Acollit com a refugiat polític. Té NIE. Ha treballat en l’economia submergida. El 
12-abril marxava del pis cap a Holanda, amb un cosí seu. 

• M.T., marroquí de 30 anys. Entrà al pis el 10-desembre-04. Té dona i fill a qui 
envia diners. El 31-juliol-05 deixava el pis. 
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• R.A., marroquí de 27 anys. Ingressava al pis el 5-setembre-05. Té algun 

trastorn paranòide d’agressions físiques. També té una intervenció quirúrgica 
d’ablació del recte amb la consegüent colectomia. No té papers i se li està 
tramitant el permís de residència per malaltia sobrevinguda. Va fent treballets 
esporàdics i senzills que li donen els ingressos mínims. S’estan fent gestions de  

 derivar-lo a La Rotllana a fi de fer-li un seguiment més acurat de la seva 
 malaltia. 
• A.S., argentí de 34 anys. Ingressava al pis el 5-setembre-05. Té papers de 

residència i de treball. Suposem que la seva estada serà breu ja que és un bon 
treballador i domina la lle ngua. 

• M.Z., marroquí de 28 anys. Entrà al pis l’1 d’octubre i el 31 del mateix mes el 
deixava per anar a viure amb una amiga. Es manté un contacte esporàdic amb 
ell. Té permís de residència caducat l’agost del 2004. 

• I.N., rumanès de 25 anys. Entrava al pis  l’1-novembre-05. Sense papers. 
Treballa d’electricista i estan contents amb ell.  

• M.B., marroquí de 25 anys. Antic resident del pis fins a l’abril-05. Havia marxat 
amb total autonomia fins que per una causa pendent el van reingressar a La 
Model. Des de Putxet s’ha aconseguit que surti directament en 3r Grau i des del 
26-novembre torna a residir al pis. Continua treballant al mateix restaurant de 
sempre. 

• M.K., marroquí. Ingressava al pis el 3-gener-06. 
 
ECONOMIA 
 

• La Fundació Privada Putxet té cura del seguiment econòmic del pis. 
• Ells es preocupen de recollir l’assignació mensual dels nois (60€) i la part 

proporcional de les despeses (aigua, butà, llum, productes neteja,...).  
• També es preocupen del manteniment del pis.  
• Els residents tenen un control econòmic  que els obliga a estalviar el 50% del 

que guanyin en el seu treball. La resta és pel manteniment del pis i el seu us 
personal. Així se’ls ajuda a que quan marxin tinguin un calaix suficient que els 
ajudi a tirar endavant. 

 
VALORACIÓ 
 

• La Fundació Privada Putxet gestiona el pis de Cerdanyola amb serietat i amb 
delicadesa. Acompanyen a tots els nivells els residents, fins i tot després que 
hagin deixat el pis. 

• L’ocupació del pis no és gran. Sols aquests darrers mesos el pis està al complet. 
La finalitat del pis no és omplir -lo sinó atendre bé als residents i fer-los 
protagonistes del seu propi progrés. 

• La presència de l’educador permet mantenir un bon clima de convivència entre 
persones de 3 nacionalitats diferents que han sabut respectar la diferència i són 
cordials en el tracte. 

• Aquest pis és un servei als immigrants molt discret però tanmateix real i 
concret que pretén ser un pont entre una situació marginal de dependència i 
una vida més autònoma.  
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• L’any 2005 ha estat un any de moviment pel voluntariat de presons. Un any 

més continuem amb les nostres activitats cada cap de setmana. El 
funcionament del grup és el de sempre: fem un sopar cada 5 o 6 setmanes per 
preparar les activitats de les properes setmanes i per trobar-nos tots, ja que a 
les activitats mai coincidim tot el grup de voluntaris. Aquest any cal lamentar 
les baixes d’alguns voluntaris que per la seva dilatada experiència en el 
voluntariat eren importants. Entre tots hem fet que la seva marxa no alterés el 
bon funcionament de l’activitat, i volem agrair als voluntaris sortints la seva 
dedicació durant tot aquest temps. 

 
• Pel que fa les activitats, la principal, dels diumenges a la tarda funciona 

perfectament. Com cada any, a la tarda de diumenge anem a la presó de joves 
de la Trinitat per realitzar les dinàmiques de grup amb els interns que venen a 
l’activitat. L’objectiu és mirar d’aconseguir que el temps que passen amb 
nosaltres desconnectin de la realitat de la presó i passin una bona estona. Amb 
aquesta fita les activitats que hi duem a terme són molt variades, des de jocs 
de taula, reflexions, dinàmiques de grup, debats i fins i tot activitats de teatre. 
Igual que l’any 2004, aquest any passat tampoc no hem tingut un grup 
d’interns estable. L’assistència és en general molt bona (10 a 15 persones), 
però tret d’algunes exepcions, que són fidels a l’activitat quasi cada setmana, 
cada vegada venen nois diferents. Un altre denominador comú de l’any 2005 és 
la procedència marroquina de la majoria dels assistents a l’activitat, i en 
general, de baix nivell cultural. Això ha determinat la tònica de les dinàmiques 
que es duien a terme, ja que en molts casos els assistents no sabien llegir en 
castellà i a vegades, amb prou feines el parlen. Així doncs, aquest any hem 
incrementat la proporció de jocs i activitats no reflexives. La valoració de l’any 
és positiva, ens avalen els propis interns que setmana rera setmana omplen les 
reunions. 

 
• Per altra banda es segueix duent a terme l’acompanyament de l’equip de futbol 

sala de la presó. Aquest equip, impulsat pel pare Manel, juga fora de casa cada 
quinze dies i quan és necessari es realitza el transport dels interns a la localitat 
on els toca jugar. 

 
• Finalment, l’activitat de cine fòrum iniciada el 2004 s’ha consolidat durant el 

2005. L’activitat, que es va començar en col·laboració amb l’associació 
responsable del Festival de Cinema dels Drets Humans, consisteix en la 
projecció d’una pel·lícula o documental i el posterior fòrum, per tal de fer que 
els joves reflexionin i adquireixin valors. Aquest any s’ha inclòs el cine fòrum en 
una de les activitats oficials del centre anomenada Diversitat , de manera que 
acompanyant els dos voluntaris de Cedre que hi assisteixen, hi ha una 
educadora del centre, així com un membre de l’associcació mencionada amb 
experiència en la conducció de cine fòrums. Actualment aquesta activitat es 
desenvolupa els divendres a la tarda més o menys cada quinze dies. 
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• Igualment procurem, si hi ha la oportunitat, organitzar activitats alternatives 
per als interns perquè puguin sortir de la presó. Tenim un exemple en els 
matins dels diumenges previs a aquest últim sopar de la fam, quan un grup 
d’interns sortia de la presó sota la nostra tutela i venia a passar el matí als 
Caputxins.  
Aquests interns muntaven una paradeta on exposaven, per ser venuts, objectes 
que ells fan en un dels tallers que s’organitza a la presó de la Trinitat, i 
d’aquesta manera acostàvem aquesta realitat als membres de la Comunitat que 
anaven sortint de les diferents misses de diumenge al matí, alhora que 
donàvem una oportunitat de sortir a un grup d’interns.  

 
• Per concloure fem un balanç molt positiu de l’any. Tot i les baixes, hem tingut 

dues noves incorporacions que ens permeten continuar desenvolupant la tasca 
amb normalitat. Ara mateix el grup de presons el componen 5 voluntaris adults 
i 4 de joves, amb una potencial nova incorporació pendent d’obtenir el permís 
per entrar al centre. De tota manera, sempre calen nous voluntaris i sobretot 
cal arre lar el voluntariat com una de les branques de Cedre. Cal donar-li 
continuitat, ja que el Voluntariat de Presons depèn massa dels voluntaris adults 
que hi treballen actualment, que són els mateixos que el van iniciar fa més de 
sis anys i que encara no han tingut relleu. En aquest sentit s’intentarà avançar 
aquest any 2006, així que si hi ha gent interessada que no s’ho pensi dues 
vegades i es posi en contacte amb nosaltres.  


